
سرابي: نفس حضور در فيلم »صياد« 
باعث افتخارم است

فيلم »صياد« با حضور خانواده ش�هيد صياد ش�يرازي و 
عوامل فيلم در موزه سينما اكران شد. 

به گزارش جوان از روابط عمومي موزه سينما، فيلم سينمايي 
»صياد« با حضور مهدي صياد ش��يرازي فرزند ش��هيد صياد 
شيرازي، جواد افشار، علي سرابي، ايوب آقاخاني، رز رضوي، 
خيام وقار كاشاني، مهدي شيخي و ساير عوامل در موزه سينما 

نمايش داده شد. 
مهدي صياد شيرازي فرزند شهيد صياد در اين مراسم گفت: از 
همه عوامل فيلم »صياد« خصوصاً آقاي جواد افشار كارگردان اين 
فيلم و آقاي محمدرضا شفيعي تهيه كننده اين اثر و علي سرابي 
بازيگر محترم نقش صياد تشكر مي كنم. بازي آقاي سرابي بي نظير 
بود و نقش آفريني ويژه اي در اين اثر داشتند. به نظر من عوامل 
اين فيلم زحمت زيادي كشيدند و حس لازم را در مخاطب ايجاد 

كردند. عموم جامعه مي توانند با اين فيلم ارتباط برقرار كنند. 
در ادامه علي سرابي بازيگر نقش شهيد صياد شيرازي با بيان 
اينكه نفس حضور در اين فيلم باعث افتخار است، بيان كرد: 
خوشبختانه خانواده ش��هيد صياد از اين فيلم اظهار رضايت 
كردند. همچنين علاوه بر تماشاگران، هنرمندان بسياري نيز 

به تماشاي اين فيلم نشستند و به من اظهار محبت كردند.
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نما | حسین  کشتكارحكمت

 كتاب بخوانيم تا بدانيم چرا مذاكره با امريكا 
عاقلانه و شرافتمندانه نيست

تجربه  تلخ دهه  ۹۰ و مذاكرات بي حاص�ل در برابر انبوه 
امتيازاتي كه دولت وق�ت ايران واگذار ك�رد، همچنان 
درس ه�اي مهمي ب�راي ام�روز دارد. بااين ح�ال، چند 
ماه اس�ت كه مذاكره با امريكا به گفتمان اصلي كش�ور 
تبديل ش�ده، بي آنكه از تجربيات گذشته عبرت گرفته 
ش�ود و تمركز رس�انه ها روي اين موضوع س�بب شده 
تا ش�عار اقتصادي س�ال كه مبتني بر نگاه ب�ه داخل از 
س�وي ولي فقيه طرح شده در حاش�يه بماند.  به همين 
مناس�بت، مجمع ناش�ران انق�لاب اس�لامي، به منظور 
ي�ادآوري تجربه ن�اكام دول�ت يازده�م و دوازدهم در 
مذاك�ره با امريكا، بس�ته پيش�نهادي كتاب خ�ود را با 
موضوع »مذاكره و عبرت هاي برجام« منتش�ر مي كند. 
مطالعه  اين بسته مي تواند به درك بهتر ابعاد مختلف اين 
تجربه  تاريخي و پيامدهاي آن ب�راي آينده كمك كند. 

    
مذاكره زماني كه از يك ابزار ديپلماتيك به يك راهبرد كلان 
تبديل شود، مي تواند به نتايجي غيرقابل انتظار منجر شود. 
كتاب »س��راب مذاكره« با نگاهي تحليلي و مستند، تجربه 
مذاكره با امريكا براي رفع تحريم ها را بررسي می كند و نشان 
مي دهد چگونه تكيه بيش ازح��د بر مذاكره، به جاي كاهش 
تحريم ها، س��اختار آنها را تثبيت كرد. اين كتاب با استناد 
به واقعيت هاي سياس��ت خارجي و دانش روابط بين الملل، 
توضيح مي دهد ك��ه چرا امريكا از تحريم ه��ا به عنوان اهرم 
فشار استفاده كرده و چگونه وعده هاي اوليه لغو تحريم ها، در 
نهايت به استمرار آنها منجر شد. اگر به دنبال دركي عميق تر 
از واقعيت هاي مذاكرات هسته اي و پيامدهاي آن هستيد، 
»س��راب مذاكره« كتابي خواندني و روش��نگر خواهد بود. 
نويسندگان اين كتاب مسعود براتي، حامد ترابي و حسين 
حاجيلو هستند و انتشارات مركز پژوهشي آموزشي كوثر آن 

را منتشر كرده است. 
   گزارش ناخوانده از سرانجام يك مسير

آيا مذاكره و توافق با قدرت هاي جهاني، كليد حل مشكلات 
اقتصادي كشور است؟ اين پرسشي است كه سال ها در فضاي 
سياسي و اقتصادي ايران مطرح بوده و همچنان محل بحث و 
تحليل است. گزارش ناخوانده از سرانجام يك مسير، با تكيه 
بر اسناد، پژوهش ها، تحليل هاي انديش��كده ها و اظهارات 
كارشناس��ان داخلي و خارجي، به بررسي تعهدات 1+5 در 
توافق ژنو و مي��زان تحقق وعده ه��اي آن در رفع تحريم ها 
مي پردازد. اين كتاب با رويكردي مستند و تحليلي، تجربه 
مذاكرات هس��ته اي و تأثي��رات واقعي آن ب��ر اقتصاد ايران 
را بررس��ي كرده و مي كوش��د تصويري ش��فاف از سرانجام 
اين مس��ير ارائه دهد. مطالعه اين اثر براي سياس��تگذاران، 
پژوهشگران و تمامي كساني كه به تحليل روابط ايران و غرب 
و پيامدهاي مذاكرات هسته اي علاقه مندند، توصيه مي شود. 
نويسنده بررسي مستند دستاوردهاي واقعي تعهدات 5+1 
در توافق ژنو افشين ميرزايي  است و انتشارات شهيد كاظمي 

آن را منتشر كرده است. 
   توهم يا واقعيت

»توهم يا واقعيت« كتابي تحليلي است كه به بررسي ميزان 
تحقق تعهدات برجامي و تأثير آن بر لغو تحريم ها مي پردازد. 
آيا برجام توانس��ت تحريم هاي ظالمان��ه را از ميان بردارد؟ 
ك��دام تحريم ها واقعاً لغو ش��د و كدام يك تنه��ا روي كاغذ 
باقي ماند؟ چرا پس از اجراي برج��ام، تحريم هاي جديدي 
عليه ايران اعمال ش��د و چه خطراتي از طريق بازرسي هاي 
فراتر از پروتكل براي امنيت كشور ايجاد شد؟ اين كتاب در 
شش فصل، به پيشينه صنعت هسته اي ايران، سياست هاي 

هسته اي امريكا، پايبندي اين كشور به تعهدات بين المللي 
و ابعاد حقوقي توافق برجام پرداخته است. همچنين بررسي 
مي كند كه آيا س��ازمان ملل، به عنوان مرج��ع بين المللي، 
توانس��ته مانع از اعمال فش��ارهاي يك جانبه و تهديدهاي 
نظامي عليه ايران شود يا خير. »توهم يا واقعيت« با نگاهي 
مستند و تحليلي، به دنبال پاسخ به اين پرسش است كه آيا 
برجام، راه حلي واقعي براي مشكلات كشور بود يا تنها سرابي 
ديگر در مسير مذاكرات؟ مطالعه اين كتاب براي پژوهشگران، 
سياست گذاران و علاقه مندان به روابط بين الملل، ضروري 
به نظر مي رس��د. نويسنده اين اثر س��هراب صلاحي است و 

انتشارات كيهان آن را منتشر كرده است. 
   برجام؛ آيينه عبرت

كتاب »برجام؛ آيينه عبرت« با بررسي مستند و تحليلي اين 
توافق، به دنبال آشكار ساختن زواياي پنهان و پيامدهاي آن 
براي ملت ايران است. نويسنده تلاش كرده با مرور اجمالي بر 
مفاد برجام، حقايق آن را روشن كند تا از اين تجربه، درسي 
براي آينده گرفته ش��ود. مطالعه اين اثر براي كساني كه به 
شناخت عميق تري از توافق هس��ته اي ايران و تأثيرات آن 
بر كش��ور علاقه مندند، ضروري اس��ت. نويسنده اين كتاب 
س��يدمحمود نبويان است و انتش��ارات حوزه و روحانيت و 

انقلاب اسلامي آن را منتشر كرده است. 
   كميسيون برجام

كتاب »كميسيون برجام« ش��رحي مستند و بدون حاشيه 
از مذاكرات برج��ام و توافقات صورت گرفت��ه در چارچوب 
اين معاهده است. كميسيون برجام يك منبع مستند براي 
پژوهشگران، دانش��جويان و افرادي است كه به دنبال درك 
عميق تري از روند مذاكرات هسته اي ايران و تعهدات ناشي 
از اين توافق هستند. نويسنده كتاب مرتضي احمدي است و 

انتشارات اميركبير آن را منتشر كرده است. 
   گفتم اعتماد نكنيد

كتاب »گفتم اعتماد نكنيد« ب��ه بازخواني و تحليل بيانات 
رهبر معظم انقلاب درباره مذاكرات هسته اي ايران مي پردازد 
و منطق ايشان در مواجهه با مسئله هسته اي را به طور مستند 
و جامع ارائه مي كند. مطالعه اين كتاب براي كس��اني كه به 
مباحث سياسي و تحليل هاي ايشان در اين زمينه علاقه مند 
هستند، پيشنهاد مي شود. نويسنده اين كتاب حسين ايزدي 

است و انتشارات اميركبير آن را منتشر كرده است. 
   پرونده هسته اي و ابعاد پيدا و پنهان آن

كتاب »پرونده هسته اي و ابعاد پيدا و پنهان« آن به بررسي 
تاريخچه و تحولات پرونده هس��ته اي ايران از ابتدا تا دوران 
دولت يازدهم مي پردازد. در اين كتاب، علاوه بر مرور مذاكرات 
هسته اي در دوران دولت هاي آقاي خاتمي و احمدي نژاد، به 
تحليل رويكرد هسته اي دولت آقاي روحاني نيز پرداخته شده 
و مذاكرات ژنو و حواشي آن مورد بررسي قرار گرفته است. 
مطالعه اين اثر براي كس��اني كه علاقه مند به تاريخ و ابعاد 
سياسي پرونده هسته اي ايران هستند، بسيار مفيد خواهد 
بود. نويسنده اين اثر كامران غضنفري است و انتشارات مركز 

اسناد انقلاب اسلامي آن را منتشر كرده است. 
   عقب نشيني ممنوع

انتشارات: شهيد كاظمي
كتاب »عقب نشيني ممنوع« به تحليل و بررسي نظرات مقام 
معظم رهبري در خصوص مذاكرات هسته اي دولت يازدهم 
از مرداد ۹۲ تا اسفند ۹۳ مي پردازد. اين كتاب به  ويژه براي 
كس��اني كه علاقه مند به درك عميق تر مواضع رهبر معظم 
انقلاب در زمينه مذاكرات هسته اي هستند، منبعي ارزشمند 

است. نويسنده اين كتاب مهدي مطلبي است.

كار كودك نبايد زير سايه اقتصاد باشد
     کتاب

قال الرضا عليه السلام :
بدانيد كه بعد از ايمان به خدا و 
بعد از اعتراف به حقوق اولياء الله  
از آل محمد پيامبر خدا صلى الله 
عليه و آله هيچ شكرى نزد خدا 
خوش�ايندتر از اين نيست كه 
برادران مؤمن خ�ود را در امور 

دنيايشان يارى رسانيد.
عيون اخبار الرضا ج 2 ، ص 16۹ نقدي بر جشنواره چهل و سوم فيلم فجر  

هر سال كه جشنواره فيلم فجر به پايان مي رسد، در همين ستون 
درباره جمع بندي جشنواره يادداشت مي نويسم و ابراز اميدواري 
مي كنم كه سال بعد از ضعف هاي ريز و درشت كاسته شود، اما هر 
سال دريغ از پارسال كه مسئولان جشنواره و دبير آن توجهي به 
انتقادات و پيشنهادات اهالي رسانه و منتقدان در جهت افزايش 

كيفيت فيلم ها و نحوه برگزاري آن نمي كنند. 
جش��نواره 4۳ فيلم فجر در نماي كلي آن يك رويداد پر اشكال 
محسوب مي شود. انتخاب زياد فيلم افتخار نيست و اينكه فيلم هاي 
بي كيفيت را در جشنواره بپذيريم اعتبار محسوب نمي شود. به نظر 
مي رسد دبير جشنواره سعي داشته همه را راضي نگه دارد، بنابراين 
به هيچ كس نه نگفته است. دبير همه فيلم ها شامل كمدي هاي 
سخيف تا درام هاي اجتماعي ناكارآمد را به جشنواره ملي راه داده 
است، هر چند او مي تواند اين را به گردن هيئت انتخاب بيندازد، 
اما او مي توانست كميت آثار را كنترل كند. انگار هيئت انتخاب كه 
همگي از سينماگران هستند نقشی جدي در انتخاب نداشتند و 
اگر نه حضور فيلم هايي مانند مرد آرام يا گوزن هاي اتوبان يا فرياد 
براي چنين رويداد فرهنگي مهمي متقاعد كننده نيست. ما در اين 
جشنواره هشت فيلم در ژانر دفاع مقدس و شهدا داريم، اما فيلم 
صددام هم داريم كه كمدي مبتذلي اس��ت كه در آن مخاطب با 

صدام همذات پنداري مي كند. 
جشنواره فيلم فجر يك رويداد ملي است و در آن بايد فيلم هاي 
مهم و تأمل برانگيز نمايش داده شود اما شبه كمدي هايي مثل 
صددام، كفايت مذاكرات يا تاكسيدرمي به اعتبار جشنواره خدشه 

وارد كرده است اين فيلم ها با چه تفكري انتخاب شده اند؟
از سوي ديگر برخي فيلم ها كه س��ازمان ها و نهادها سفارش دهنده 
و س��رمايه گذار آنها بوده اند و بودجه هاي كلان هم براي آن ها خرج 
مي شود، هيچ ربطي به سينما ندارند و بيش��تر به نظر مي رسد اين 
فيلم ها در بهترين حالت بايد تبديل به سريال شوند، چراكه نمي توانند 
در قالب فيلم سينمايي قصه گويي كنند يا اجراي سينمايي داشته 
باشند. بيشتر اين فيلم ها حتي در اكران عمومي هم مخاطب ندارند و 
يكباره بدون اكران عمومي سر از تلويزيون در مي آورند. از سوي ديگر 
فيلم هايي مانند خداي جنگ يا پيش��مرگ كه فيلم هاي مهمي در 
ژانر دفاع مقدس هستند و نسبت به ديگر فيلم هاي اين ژانر ساختار 

درستي دارند در هيچ بخشي كانديدا نمي شوند. 
فيلم هاي درام اجتماعي هم نه قصه دارند و نه مي توانند سينما توليد 
كنند. بيشتر اين فيلم ها در حد يك ايده مي مانند و مقطع مياني يا 
پاياني شان متقاعد كننده نيستند، اما كانديدای سيمرغ مي شوند. 
    محتواي فيلم ها ضد ارزش هاي فرهنگي جامعه است 
استفاده بيش از حد از س��يگار يا ترياك در فيلم هاي جشنواره 
4۳ فجر غيرقابل تحمل است، به طوري كه انگار فيلم ها تبليغ 
كشيدن سيگار يا ترياك را مي كنند. اين فيلم ها قرار است اكران 
عمومي شوند و به نظر مي رسد ضد اخلاقي و ضد فرهنگي است و 
اين باعث مي شود مخاطب نوجوان و جوان تحت تأثير قرار بگيرد 
و اين موضوع عادي سازي شود. تأكيد بر گزاره هاي منفي در آثار 
سينمايي مي تواند به ترويج آنها منجر ش��ود. اين ايراد البته به 
مديران سابق هم برمي گردد كه چرا به جاي تمركز روي محتواي 

آثار وقت خود را صرف سالن سازي كرده اند!
در جشنواره 4۳ فيلم فجر دو فيلم مهم در بخش نمايش هاي ويژه 
براي اهالي رسانه و منتقدان نمايش داده شد، فيلم هاي مهمي كه 
پروانه نمايش دارند اما بايد اصلاحيه هايي را براي اكران عمومي 
رعايت كنند ولي دو فيلم غريزه و پيرپسر از مهم ترين فيلم هايي 
بودند كه كيفيت ساختاري آن ها فرسنگ ها بالاتر از فيلم هاي 
اصلي بود، اما اينكه چرا به اين فيلم هاي تأمل برانگيز ايراد وارد 

مي كنند در هاله اي از ابهام است. 
نكته مهم و اساسي اين است كه منوچهر شاهسواري به عنوان دبير 
جشنواره به اهالي رسانه از اكران فيلم قاتل و وحشي در بخش ويژه 
خبر داده بود، اما اين فيلم اكران نشد و اكران آن به قوه قضائيه و 
دادستاني كشيده شد، اما خوب است كه دبير جشنواره اين را بداند 
كه تا موقعي اطمينان براي اكران فيلمي ندارد وعده آن را نيز به 
اهالي رسانه ندهد، چراكه اكران نشدن اين فيلم پس از چند سال 
براي عده اي معدود از خبرنگاران و منتقدان توهين به اين قشر 
محسوب مي شود. انتظار مي رود ايشان ابتدا با مراكز تصميم گيري 
هماهنگ كند و بعد حرف از اكران قاتل و وحشي بزند.  اميد داريم 

كه جشنواره44 فيلم فجر با چنين ضعف هايي مواجه نباشد.
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    معصومه طاهرى
 حج�ت الاس�لام غلامرضا حي�دري ابهري، 
نويس�نده و محقق در حوزه تعلي�م و تربيت 
كودكان اس�ت. او تحصي�لات دوره ابتدايي 
و راهنماي�ي خ�ود را در ته�ران گذران�د. به 
خاطر علاقه به عل�وم ديني، تحصيلات دوره 
دبيرس�تان را نيمه تمام رها كرد و به شهر قم 
رفت تا در حوزه علميه قم مشغول به تحصيل 
علوم ديني شود. وي سه سال در مركز فرهنگ 
و معارف قرآن به سؤالات كتبي دانش آموزان 
پاسخ مي داد و سه سال با دارالحديث همكاري 
 كرده اس�ت. حيدري ابهري، از سال 1۳۸6 در 
نمايش�گاه قرآن به س�ؤالات ديني كودكان 
و نوجوان�ان پاس�خ مي دهد. وي ۳۰ س�ال به 
نويس�ندگي براي كودكان مش�غول است و 
س�عي مي كند در قالب داستان هاي كودكانه 
مفاهيم ديني و قرآني را به آنها آموزش بدهد. 

    
حوزه كودك چالش ه�اي خاص خود 
را دارد ول�ي در ايران به نظر مي رس�د 
هنوز اهميت آن شناخته نشده و جدي 
گرفته نشده است. چي شد كه شما به 

عرصه نويسندگي وارد شديد؟
 من از نوجواني چيزهايي مي نوشتم و در مدرسه 
علميه معصوميه نش��ريه طلبگي ب��ود كه گاهي 
مطالبي را برايشان مي نوش��تم كه وقتي از سوي 
بچه ها با استقبال مواجه شد همين من را تشويق 

به نوشتن كرد و در اين عرصه ماندگار شدم. 
يعني سراغ ادبيات رفتيد؟

بله، ادبيات داخلي و خارجي كودك را بيشتر جدي 
گرفتم و دنبال كردم تا بتوانم با دنياي بچه ها ارتباط 
پيدا كنم. به نظر من بزرگ ترين دانش��گاه در اين 
عرصه خود بچه ها هستند كه اميدوارم بتوانم با تمام 
محدوديت ها به فعاليت خود براي آنها ادامه بدهم. 

 الگوي شما در نويسندگي كيست؟
 الگوي خاصي نداشتم، چون نويسندگي حالتي 
است كه هر كس شيوه خاص خودش را دارد. من 
خيلي با جنبه هاي ادبي كار نداشتم، چون استادان 
اين حوزه حضور دارند. من در پ��ی ارائه مفاهيم 
ديني به زبان ساده بودم كه احساس خلأ مي كردم 
مخاطب نياز داش��ت امور ديني را براي بچه ها باز 

كنم و سعي كردم در اين فضا باشم. 
خودتان را چقدر موفق مي دانيد؟

 اين مسئله به شرايط بس��تگي دارد، چون امري 
نسبي است. به نظر خودم كاري را كه فكر مي كردم 
درست است، انجام دادم، چون اين آيه قرآن كه 
خدا مي فرمايد آنچه دلسوز مردم است در زمين 
مكث مي كند، ملكه ذهنم بود و هر كاري مي كردم 
مي خواستم به س��ود مردم و جامعه باشد. خيلي 
نگاهي به سودآوري نداشتم. مهم برايم مخاطبانم 
بوده است. استاد مطهري در جواني خيلي برايم 
درخشيد و آثار شهيد مطهري را مي خواندم و اثر 
عميقي روي من گذاشته بود. در نمايشگاه هاي 

قرآن نياز سنجي مي كردم. 
با كدام نويسندگان كودك ارتباط داريد؟

اولين كارم را اس��تاد رحماندوست چاپ كرد. 
وقتي مدير نشريه زلال بود خيلي من را تشويق 
كرد با اينكه ايش��ان با تجربه ب��ود و من جواني 
مبتدي و تازه كار بودم، ولي با حوصله و خوش 
خلقي برخورد مي كرد من از تجربيات ايش��ان 
استفاده مي كردم. ايشان مربي خوبي بود و من 

در فضاي ادبي از ايشان بهره بردم. 
شما نويسنده طلبه هستيد كه ملبس در 
جامعه تردد داري�د، اين قضيه در حوزه 
نويسندگي مشكلي ايجاد نكرده است؟

نه. بايد يكسري شئون را رعايت كرد، به هر حال 
ه��ر كاري مش��كلات و محدوديت هاي خاص 
خودش را دارد. نباي��د روحانيت را جدا كرد. هر 
شغلي محدوديت هايي دارد كه بايد رعايت كرد. 

روحاني و غيرروحاني ندارد. 
چون فضاي نويسندگي عمدتاً سكولار 

است سؤال كردم. 
 نه، با چنين مشكلاتي مواجه نبودم. اتفاقاً گاهي 
برخي ناشران تصور مي كردند كه اينها علاقه اي به 
كار ديني ندارند. ولي برعكس ديدم فضاي كارهاي 
اين چنيني را نداش��ته اند والا انج��ام مي دادند. 
چون كار ديني سخت اس��ت در عين جذابيت و 
اثرگذاري بايد به گونه اي باشد كه تحريف نداشت 
و ملاحظاتي را در كار لازم مي دانم، عبارات ديني را 

ساده مي كنم ولي مراقب تحريف هم هستم. 
از مشهورترين كتاب هاي شما »خدايا 
اجازه« اس�ت كه از روي يك�ي از آثار 
مشهور مسيحيت مهندسي معكوس 

كرديد درست است؟
عيناً نه، ولي ايده گرفتم. من از مسيحيت خيلي 
مراجعه داشتم. هميش��ه هم گفته ام معتقدم ما 
چند منبع خوب براي الهام گرفتن داريم. كارهاي 
ديني آنها، كارهاي غير ديني آنها، كارهاي بومي 
خودمان، بچه ها و مربيان از همه اينها مي توانيم 
ايده بگيريم. كتاب »نام من قرآن است« مهندسي 
معكوس شده اس��ت. من در پياده كردن سؤالات 
و جواب ها خيلي الهام گرفتم. از مس��يحيت ايده 

گرفتم البته ب��ا رعايت موازين بومي و اس��لامي 
خودمان تا مشكلي ايجاد نشود. 

بزرگ ترين مشكل حوزه كودك چيست؟
 ما بايد اين حوزه مهم را به رسميت بشناسيم. همه 
دم از آسيب شناسي ديني مي زنند اما عملًا كاري 
انجام نشده است. توزيع نيروها درست نيست. موقع 
تقس��يم منابع و نيرو دراين باره كاري نمي شود. 
حوزه كاري ك��ودك و نوجوان متنوع ش��ده ولي 
كار جدي انجام نشده است. مجموعه هاي بزرگ 
بودجه هاي سنگين دارند اما موقع تقسيم منابع 
كاري نمي كنند، ش��عارهاي خ��وب مي دهند اما 
حمايت عملي نمي كنند. من 150 كتاب نوشتم. 
فقط يك كتاب را حوزه حمايت كرد. متأس��فانه 
كتاب كودك را ج��دي نمي گيرند. حضرت آقا در 
نمايشگاه قرآن وقت مي گذارند كتاب ها را مي بينند، 
حرف مي زنن��د، اين يك هزينه كردن اس��ت كه 
نشان از علاقه و حمايت ايشان است. سازمان ها و 
مجموعه هاي فرهنگي اين گونه نيستند ولي جامعه 
پاي كار است. تشويق مي كند و تبليغ مي كند، من 

هم همين مردم برايم مهم است. 
 كدام مقطع سني كار مي كنيد؟

 چهارم تا هفتم، چون س��ن كمتر از اين خيلي 

سادگي و رواني مطالب نياز دارد. تا برايشان قابل 
فهم باشد بزرگ ترها هم سخت تر مي پذيرند اما 
اين سنين راحت تر هستم و مفاهيم را بهتر اتتقال 
مي دهم. البته يكي دو كار براي كوچك ترها دارم 

ولي زياد نيست. 
 چرا در موضوع حجاب و عفاف اين قدر 

كم محتوا داريم؟ 
 حجاب مراقبت جنسي اس��ت كه براي بچه ها 
هنر درك و فهمش سخت اس��ت. خيلي از من 
درخواست كار شده است، اما به نظرم نمي توان 
يك نفر وارد اين عرصه شود و بهتر است گروهي از 
كارشناسان و متخصصان اين حوزه جمع شوند تا 
كار كنند، افرادي كه دلسوزي هاي ديني تربيتي 

دارند همكاري كنند. 
 با خانم كلرژوبرت هم ارتباط داريد؟

ايشان هم طلبه نويسنده هس��تند اما به عنوان 
بزرگ تر با تجربه تر هس��تند كه از تجاربش��ان 
اس��تفاده مي كنم. من را تش��ويق مي كنند و از 

آثارشان درس مي گيرم. 
آثار شما ترجمه هم شده است؟

بله كتاب » محمد مثل گل بود« انتشارات فدك 
ترجمه شده و با اقبال خوبي هم مواجه بوده است. 
كتاب »هفت پيامك از پيامبر« هم بين لبناني ها 

ترجمه شده و دوست داشتند. 
 چرا شما بيشتر با انتشارات جمال كار 

مي كنيد؟
آقاي سبحاني نس��ب ساختارشكني هاي من را 
درك مي كرد و مي داند نيت من آموزش مطالب 
ديني براي بچه در قالب داستان است و مراقب 
تحريف هس��تم. درحالي كه س��اير انتش��ارات 
نوآوري هاي من را قبول نمي كردند و مي گفتند 
كار ديني مناسب نيست و ارتباط برقرار نمي كنند 
و گاهي مي گفتند از هم��ان كارهايي كه براي 
انتش��ارات جمال مي دهيد براي ما هم بياوريد. 
مي گفتم اينها هم از همان است. نويسنده اي كه 
بخواهد متفاوت كار كند اذيت مي شود. كار براي 
بچه ها بايد به گونه اي باشد كه با آن ارتباط برقرار 
كنند. وقتي ساختارشكني و ابداع در اين عرصه 
داريم خوب است تا به زباني ساده و روان بنويسيم 

و سليقه به خرج بدهيم. 
جالب ترين خاطره اي كه داريد.

يك بار دختري هش��ت س��اله همراه پدرش در 
نمايشگاه قرآن من را ديد و با خوشحالي سراغ من 
آمد. پدرش گفت همه كتا ب هاي شما را خوانده 
است، دختر بچه من را در آغوش گرفت و با هيجان 
در حالي كه تاجي بر سر داش��ت درباره كتاب ها 
مي گفت. خيلي خوشحال شدم اشك از چشمانم 
جاري شد. همين ها برايم بهترين دستمزد است. 

توصيه شما براي كساني كه مي خواهند وارد 
عرصه نويسندگي كودك بشوند، چيست؟

اگر براي كار كودك ۳0 سال آمادگي دارند و خسته 
نمي شوند آستين همت بالا بزنند اما اگر مي خواهند 
مدتي در اين كار باشند بهتر است وقت خودشان و 
بچه ها را هدر ندهند و سراغ كار ديگري بروند، چون 
بايد اين كار را جدي نگاه كرد. گاه و بيگاه نمي شود 
كار كودك كرد، بچه ها مهم تر از اين هس��تند كه 
براي تست زني و كس��ب تجربه برايشان كار كرد. 
نكته ديگر اينكه در كار كتاب كودك نبايد س��ايه 
اقتصاد سنگين شود. بايد به اين كار عشق داشت. 

اگر قرار بود لقبي به ش�ما بدهند، چه 
چيز را دوست داشتيد؟ 

 من لقبي مثل عمو و بابا را نمي خواهم. نويسنده 
كودك در واقع كودك نويس��نده است، ما همان 
بچه هاي قديم هستيم كه مي خواهيم با همان زبان 

كودكان انها را با اهل بيت آشنا كنيم. 
كدام نويسنده خارجي را مي پسنديد؟
 كتاب هاي دكتر زوس را دوست دارم، چون نگاه 
عميق و جذابي به موضوعات براي كودكان دارد كه 

در قالب طنز ارائه مي دهد.
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افشين عليار     دیدگاه

كتاب »ن��ام م��ن قرآن اس��ت« 
مهندسي معكوس شده است. 
م��ن در پياده كردن س��ؤالات و 
جواب ها خيلي الهام گرفتم. از 
مسيحيت ايده گرفتم البته با 
رعايت موازين بومي و اسلامي 
خودمان تا مشكلي ايجاد نشود
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